
Tyresökornmun

Samhällsbyggnad

Jenny Linné

Mark- och exploateringschef

08 5782 90 29

jenny.linne@tyreso.se

TJÄNSTESKRIVELSE

2018-03-07

1(7)

Diarienummer

2012KSM0867

Kommunstyrelsen

Redovisning om uppdrag frånKS gällande
Strandängarna

Förslagtill beslut

Redovisningen om uppdraget frånKS om att
"stadsbyggnadsförvaltningen

ges i uppdrag att återkommamed en
analys om varförman inte i ett tidigt skede, långtinnan hela
investeringsanslaget och mer därtillspenderats, återkommed besked
om att investeringsanslaget inte räcker, i syfte att begära politiska
prioriteringar och/eller ytterligare investeringsmedel" samt att
"Stadsbyggnadsförvaltningen

ges i uppdrag att återkommamed förslå;

päåtgärderpävad man kan göraframåtföratt ovanståendeförlopp
inte ska upprepas" noteras.

ira Kopparberg

Stadsbyggnadschef
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Sammanfattning

Stadsbyggnadsfön^altningenredovisar här nedan en analys förprojektet
Strandängarnas investeringsobjekt och dess ekonomi saint förslagpååtgärder

som har gjorts och kan göras föratt ytterligare förbättraarbetet med insyn i och

uppföljningav investeringsekonomin.

Beskrivning av ärendet

I sainband nied att Stadsbyggnadsföivaltningen fick beslutet att använda

tidigare beslutade investeringsmedel församhäUsbyggnadsutredningar föratt

genoiTLföra utredningen att anlägga spängctvid Strandängarna samt att ta fram

en tner exakt kalkyl med flera alternativ påKominunstyrelsens sai.TLtnanträde

20171109 gavs fötvaltiiingeni uppdrag att analysera varförinte infofmation om

att budgeten inte räckerhar bcrctts förpolitiken tidigare. Därtill gavs
fon'altningcn i uppdrag att återkomma med förslagpååtgärderpåvad man kan

göra frainåt föratt ovanstående förloppinte skall upprepas. Por dessa delar

redogörsnu här nedan.

Bakfftund:

Kommunens omvandling av områdetvid Strandängarna har pågåttlänge. Hela

TyresöStrand har frånoch med 1980-talet varit föremålför

oiTLvandUngsplanering där friddshusområdcna successivt har planerats för

permanent villabebyggelse. I oinrådet Strandängarna hal: kommunen långsiktigt

köptfritidshus fastigheter t syfte att planera föroch kunna erbjuda boende i

strandnära flerfamiljshus som ett alternativ till boende i villa. NärkoiniTiunen

hade förvärvatett sainnianhänganclc fastlghetskluster påbörjadesplanläggningen
av Strandängarna. Arbetet inleddes med att kommunen utlyste en tävlingom

utfonnning av bostadsbebyggelse, vägar och rekreadonsområclen.

Området indelades utifråndet vinnande förslageti två. detaljplaner. Rtapp I som

omfattade ca 220 bostäder, samt ett strandnara oirLfåde planlagt som natur.

Etapp II som- oinfattadc park- och naturområden förbåtklubbar, bad och

rekreation. Under planarbetet utfördesen niiljökonsck\rcnsbcskrivning(MKB)
förbåda planerna samt ett gemensamt kvalitetsprogram. Kvalitetsprogrammet
har både fungerat som riktlinje förutformning av bostäderna och dess gårdar
och gator nien också SOITL underlag förkoinnuincns åtagande på allmän

platsmnrk (park, gata, natur) och båtklubbarnas områden. Detaljplanerna antogs

2008 och vann laga kraft 2010.
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I samband med att Strandängarna etapp I påbörjadesöktesvattendoin för

markarbctcn införbyggandet av bostäderna. Som underlag för

tillståndsansökan föranläggningar i vatten gjordes
" 'I'yreso

Strandängar—Miljökonsckvcnsbcskrivningtill ansökan
om vattcnvcrks^mhet

" TyresöStrandängar—Bedömningav påverkan på Erstavikcns
ekologiska status, samt kontrollprogram

Kommiinala investeringar

Fasdgheten Strand 1:1 som åtgärdernaförkommunens åtagande ska utföras

påägdes tidigare av TyresöStrands Markägareförening. Kommunen har idag

föiväivatmarken genom ett långdragetärende hos Lantmäteriet.

I samband med att vattendomen och förrättningenvann laga kraft kunde

kommunens arbete med nyinvesteringar i området sätta igång. I grova drag

var uppsatta inål följande:

Mark förallmän platsmark föivänTad

En laga lyaft\'unncn vattendom

Avtal med båtklubben tecknade

Skydd förvärdefull natiif och särskilt ekarnas livsbetingelser

Strandbadct flyttat

Lekplats uppförd

Sendcebyggnad uppförd

Spanger anlagda

Av ovanstående dehnål såärdet framföralltdeht-iålen med sen-icebyggnad

och spängersom kvarstår.

Analys av vatfötkostnaderna ökat

Budgeten förinvesteringsprojektet sattes i samband med att detaljplanerna

förområdetantogs, dvs fördo årsedan. Vid denna tidpunkt var budgeterna

som togs fram inte alls lika väl underbyggda soni de som föivaltmngentar

fram införnyinvesteringar idag. Att budgeten inte heller har indexuppräknats

sedan fratnfag^ndct görockså att det inte i sig ar märkligt att den idag inte

stämmer.
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Av de delmålsom redovisats ovan så ar det friimföralltkostnaderna för

inlösenav allmän platsmark samt kostnaderna företablering av Strandbadet

som har varit störreän beräknade vilket göratt s^mtligii åtaganden som

kommunen avtalat om inte ses kunna hanteras inom befintlig

investeringsram.

Inlösen av allmänplatsmark:
Detta blev ett långtgåendeärende hos I.antmätcrict därvarje dclbcslut

överklagadesav fasdghetsägarna tUl högstaInstans. LanttTiäterifakturorna

blev högadådessa fakturerar efter arbetad tid och värderingen som

Lantmätcrict slutligen lätligga uti grund förcrsättnlngsbcslutctvar högreän

det som kommunens anlitade värderare hade esdmerat. Att ärendet drog ut

på dden innebar också att koinmuncn behövdebetala ut ränta från

värdetidpunkten vilket inte tagits hänsyn till i budgetcringcn. Sedan ädigare

hade TyresöStrands Båtklubb ett arrendeavtal tecknat med

Markägareföreningensom gällde förlång dd framöver. Detta avtal som

kommunen var bundet av vid matkfönrär\'ctav allmän platsmark har kraftigt

begränsat handlingsfriheten. I det fortsatta arbetet med förhandlingom nya

arrendeavtal i samband med att en ny btygga genoinförtshar ett nytt avtal

dock kunna tecknats.

EfahleriHg av Strandbadet:

Under 2016 färdigställdesen ny br}'gganläggmngnied en huvudbr^'gga i

kommunal regi sanit mindre b^ggor (i samtirbete med båtktubben).Även

Strandbadet ined badbrygga färdigställdesoch invigdes till sommaren 2016.

l')cnna entreprenad blev dyrare än föiväntatvilket redovisades förslct-iftligt i

Stadsbyggnadsfon'altningcns tertialrapport 2 förår2016. En särsldld

ut^'ardering av entreprenaden har också gjorts förfitt komma dll förståelse

förvad som ledde dll fördyringenmen l stora drag så äranledningen att

muddringsarbctcna förentreprenaden blev väsentligt dyrare änvad som var

budgeterat. Det vill säga, mängden massor som behövdebortföras från

platsen blev väsentligt störreänberaluiat och en del av massorna behövde

därtillgå direkt till dcponi vilket ytterligare fördyrar. Utöverde geotekniska
förutsättningarnasåvisade även ut^'ardcringen av cntrcprcnflden att det

fanns a^^ikelser och brister i entreprenadupphandlingcns

förfrågningsunderlag.
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Redovisning

Föivaltningenanser att erforderlig information om projektets underskott har

komiTiunicerats tUl politiken pådet sätt som kan för\Täntas.Nccltin listas dc

tUlfaUen där detta har varit niöjligtatt ta del av.

Att fÖnTaltningeninte äskfltyttcrligdt-e meclct föratt säkerställaatt samtliga

åtgärderkan utförasenligt plan har berott påosäkerheter kring kalkylerna

gällande framföralltde spänger som planems i området. Dettfl har mundigt

presenterats påMiljö-och satnhällsbyggntidsutskottct.

Av de tidiga projekteringshandlingar som togs fram förrekreationsområdet

fanns högaatnbiUoner på k\Talitc och utformning förstrandpromenaden. När

niark- och cxploatcringsavdelnlngen granskat genomförbafheteni dessa under

2015 och 2016 uppstod dock frågetecken huruvida detta var rättambitionsnivå

gentemot kvalitetsprogram och om projekteringen var i enlighet ined uppsatta

krav l vattendomen. I Stadsbyggnads fön-altningens tertialrapport 2- 2016 skrev

fön-altningcn följande:

" Under sonimarcn har ett nytt bfid invigts och en ny störrebiygganläggning

finns påplats inull. Föratt kunna genomförasamtliga åtgärderenligt planerna
förptirkåtgärdernainom Strandängarna så behövermer pengar askas då

nuvarande budget inte räcker till. Dc kostnader som blivit störreänbudgeterat

af framföralltkostnader förmarkfönränrsamt kostnader förökademassor

inotn entreprenaden förStrandbadct. En översyn,och uppskattning av

totalkostnaden, ska görasunder hösten2016.

Pga resursbrist kunde dock inte Översynengörasunder 2016 varfördet inte

äskades medel tUl konimunplanen 2018-2022. I behovsanalysen för

Stadsbyggnadsför\Taltningeninvesteringar angavs därförföljande:

Samtliga åtagande gcnteiTiot Besqab ärännuinte utförda.Kostnaderna

företablering av Stranclbadct s^mt kostnader förmarkinlösenhar varit

störreän beräknadevilket göratt sanitliga åtaganden SOITI koinmunen

avtalat om inte ses kunna hanteras inom befintlig investeringsram. Ett

arbete med dc arbeten som kvarstår ska ske under 2017 därdet också

ingåratt se övervad kommunen måste göraenligt avtal och vad
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komnuincn önskargöraenligt Intentioner t kvalitetsprogram etc. Detta

arbete koinnier inte att v^m klart till dess att koniniLinplanen antas i jiini
2017 utan fönräntasIstället kunna koinpletteras med ytterligare
äskningar i juni 2018.

FörbättraduppföljningfraniÖver

Som ett led i att ge förslagpäåtgärdersom k^n göras framåt föratt säkerställa

uppföljningeni investeringsprojekten så har Stadsbyggnadsförvaltningende

senaste aren gjort ett flertal förändringar.Detta har redovisats förl

Stadsbyggnads förvaltningensverksamhetsberättelse för2017. Under 2017 har

förvaltningen fortsatt ett intensivt arbete nied att ökatransparensen kring

budget, prognos och utfall förpolitiken och inom fön-altningcn fortstitt. Mark-

och cxploateringsavdelningen har ansvaret förekonomin l föt.'\raltningens

investeringsprojekt och under januari 2017 anstäUcles en projektcontroller för

att stöttai detta arbete.

Förutomatt fortsätta arbetet från tidigare årmed att utreda de ekonomiska

förutsättningarnaförinvesteringarna på förvaltningenså har även ett arbete

dragits igång förAtt se överkommunens Investeringspfocess med dess tekniska

möjUgheteroch redovisningsskyldigheter. En omvärldsanalys har genomförts
och under 2018 är förhoppningenatt koniniunens ekonomisystem "hypergene"

ska kunna niöjliggöraförett nier ändamålsenligtverktyg inom

investeringsprojekten. Detta innefattar budget- och prognosmodul för

investeringsprojekten och ger då också ptojcktlcdarna ett verktyg för

uppföljningendär tidigare bara chefer har haft tillgång.

Andra åtgärderSOITI fon'altningen redan har påbörat af förbättradeunderlag

förbudgetering. På mark- och exploatcringsavdelningen har vi idag kompetens

inoni kalkylering som underlättar förståelsenoch insyn förhur budgeten satts

och påett bättre sättkan hantera justeringar i projekt och otnvärldspåverkanän

budget som baseras på individuell erfarenhet vilket tidigare varit fallet.

Övrigaåtgärdersom Stadsbyggnaclsfötvaltningenanser ärviktiga föratt

ytterligare förbättrabudget- och uppföljningsarbetet:

'I'ydlig investeringsproccss förhela koinmunen.
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Ansvar och gränsdragningmellan kommunledning, fön-altningar,chefer
och projektledare måste finnas. Detta finns ej idag. Ansvaret börligga
hos kointnunledning men inecl anpassning tUl vcrksainheternss behovs.

Att styrprocessens olika dcl^r inkluderar uppföljningoch arbete med
investeringar.
Idag tar befintliga maUar endast hänsyn dll driftssidans uppföljning
vilket göratt det ärlättatt tappa investeringspro ekten. Ansvaret bot
ligga hos kommunledning men med anpassning till vefksainheternas
behovs.

Hantera indexering i KoiniTiunplanens investeringsplan,

PoUtiskt intresse

Ekonomiverktyg förprojektledare
När antalet projekt och dess komplexitet ökarså ärdet inte möjligtatt
säkerställaekonomiska budgetar och prognoser l excel utan vi vill
kunna koppla ihop dessa med ddsföringssystem, fakturasystem,

prognosinocluler etc. En del av detta koninier att fön^erkligasunder
2018 men flera delar kommet' framöveratt behövakompletteras, ex
dels färing.

Utbilclning i ekonoini på för\Taltningen
Fler behöverbli insatta i investeringsekonoiTLin föratt iranska
sårbarheten och öka.intresset förekonoirusk uppföljningoch prioritet.
Detta arbete ärpåbörjattnen behövergöraskontinuerligt.

Översynav mottagningsa t tes ter och bcslutsattester. Idag
beslutsattesterar mark- och exploateringschefen samtliga fakturor inom
investeringsprojekten. Det är fakturor påupp mot ca 100 —150

miljoner per årvilket göratt det inte ärmöjligtatt ha den önskvärda

granskningen som cn bcslutsattcst börinnebära. Detta kominer
förhoppningsvis kunna tas ffain under 2019.

StickkontroUcr och internrevisioner börgömsmed jämna mellanrum.
Kan förhoppningsvis tas fmm en rutin förunder 2019.
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